



ISSN: 2297-8824

Call for Papers

Thematic Issue: We are family - society, policies and evolving family life

Submission of Abstracts: 15 October 2026

Submission of full papers: 31 August 2027

Publication: Spring 2028

Editors

Prof. Dr. Andreas Hadjar, University of Fribourg, Switzerland¹

Dr. Maurizia Masia, University of Fribourg, Switzerland²

Description

Family structures have undergone profound changes over the last thirty years. Traditional family models – mainly the nuclear family consisting of a father, mother and their biological children – are increasingly losing their dominant position, even though they continue to represent important social ideals in politics and society, especially in Switzerland. At the same time, there is a noticeable pluralisation of family forms, which challenges traditional family structures and gives rise to non-conventional family forms such as consensual partnerships, single parents and patchwork families. The continuing high rates of marital breakdown also mean that people are increasingly entering into new partnerships after the end of a relationship. As children of earlier relationships may also become part of new relationships, this leads to a variety of family arrangements (Vaskovics 2020). Drawing on social science research, these trends can be attributed to demographic and social change processes (e.g. Peuckert 2013), which also mark a transformation of established concepts of family.

Normative ideas of the family as a biologically and legally clearly defined unit are increasingly giving way to more open, fluid and individualised models of family life (cf. Peukert et al. 2018). In this respect, family should be understood not only as a fixed structure, but as a dynamic process that must be actively created, negotiated and adapted to new circumstances in everyday life and throughout the course of life (e.g. Morgan 2011). This situation marks a

¹ andreas.hadjar@unifr.ch

² maurizia.masia@unifr.ch

change in traditional role models and lifestyles (Welzel & Inglehart 2007), which can facilitate the political implementation of family policy measures (Lewis 2007).

Current examples can be observed in Switzerland, such as the introduction of ‘marriage for all’ and the legal possibility of joint adoption for same-sex couples. Similar developments can also be seen in other countries. Furthermore, according to Pfau-Effinger (2005), it can be assumed that political reforms in turn have an impact on norms and lifestyles by promoting, legitimising or even enabling certain family forms.

For this special issue, we particularly welcome contributions that deal with social change and the diversity of family life forms, as well as biographical transitions in the family life course, including in the context of non-conventional family forms. We are also interested in analyses of political and legal frameworks (e.g. sexual criminal law, extended adoption rights) and social factors that shed light on the opportunities and challenges for family members in different family forms. Contributions that examine digital developments in everyday family life are also welcome. We expressly welcome innovative methodological approaches – such as longitudinal qualitative analyses, mixed methods, qualitative biographical research or policy-analytical approaches – in order to comprehensively illuminate the transformation of family structures and its socio-political implications.

We welcome various contributions in German or English for our special thematic issue:

- Theoretical and methodological articles from research on the topic
- Empirical studies from a temporal and/or international perspective
- Empirical studies on social policies relating to the topic

Timeline and Guidelines

15 October 2026: Please submit an abstract of max 500 words including Background, Theory, Methods, (Preliminary) Results and Conclusion (please specify if writing a conceptual or methodological paper), accompanied by your affiliation and contact information, by 15 October 2026. We will notify you by the end of October 2026 if your abstract has been accepted.

31 August 2027: The deadline for submission of the selected full papers is 31 August 2027. To submit your paper, please go to socialpolicy.ch and follow the instructions in English (“Publish”) carefully.

All contributions will be subject to the double blind peer review procedures of socialpolicy.ch.

Selected contributions are invited to present their work in the spring term 2027 (February – May 2027) at the University of Fribourg (Switzerland).

Spring 2028: Publication on socialpolicy.ch

socialpolicy.ch includes contributions from the various fields of social policy and the welfare state. It is a peer-reviewed and DOAJ-indexed journal.

Themenheft: We are family - Gesellschaft, Politiken und Familienleben

Familiale Lebensformen durchlaufen in den letzten dreissig Jahren einen tiefgreifenden Wandel. Klassische Familienmodelle – hauptsächlich die Kernfamilie bestehend aus Vater, Mutter und den gemeinsamen leiblichen Kindern – verlieren zunehmend ihre dominante Stellung, auch wenn sie in Politik und Gesellschaft, insbesondere in der Schweiz, weiterhin bedeutsame gesellschaftliche Leitbilder darstellen. Gleichzeitig ist eine Pluralisierung von Familienformen zu beobachten, die traditionelle familiäre Strukturen in Frage stellt und nicht-konventionelle Familienformen, wie etwa Konsensualpartnerschaften, alleinerziehende Elternteile, Patchworkfamilien, hervorbringt. Die kontinuierlichen hohen Auflösungsraten von ehelichen Gemeinschaften führen zudem dazu, dass Menschen nach dem Ende einer Beziehung zunehmend neue Partnerschaften eingehen. Dabei werden häufig auch Kinder aus früheren Beziehungen einbezogen, sodass sich unterschiedliche familiäre Arrangements ergeben (Vaskovics 2020). Mit Rückgriff auf sozialwissenschaftliche Forschungsergebnisse lassen sich diese Trends auf demografische und gesellschaftliche Wandlungsprozesse zurückführen (u. a. Peuckert 2013), die zugleich eine Transformation etablierter Familienkonzepte markieren.

Normative Vorstellungen von Familie als biologisch und rechtlich klar abgegrenzter Einheit weichen zunehmend offeneren, fluideren und individualisierten Modellen des familiären Zusammenlebens (vgl. Peukert et al. 2018). Insofern ist Familie nicht nur als festgefügte Struktur, sondern als dynamischer Prozess zu begreifen, die im Alltag und über den Lebensverlauf hinweg immer wieder aktiv hergestellt, verhandelt und an neue Gegebenheiten angepasst werden muss (u. a. Morgan 2011). Dieser Sachverhalt markiert einen Wandel tradierter Rollenbilder und Lebensentwürfe (Welzel & Inglehart 2007), die die politische Verwirklichung familienpolitischer Massnahmen erleichtern kann (Lewis 2007).

Aktuelle Beispiele lassen sich in der Schweiz beobachten, etwa die Einführung der «Ehe für alle» sowie die rechtliche Möglichkeit zur gemeinsamen Adoption für Paare gleichen Geschlechts. Ähnliche Entwicklungen sind auch in anderen Ländern zu verzeichnen. Ferner kann nach Pfau-Effinger (2005) davon ausgegangen werden, dass politische Reformen ihrerseits auf Normen und Lebensmodelle wirken, indem sie bestimmte Familienformen fördern, legitimieren oder überhaupt erst ermöglichen.

Für dieses Special Issue sind insbesondere Beiträge willkommen, die sich mit sozialem Wandel und der Vielfalt familialer Lebensformen sowie mit biografischen Übergängen im Familienverlauf befassen, auch im Kontext nicht-konventioneller Familienformen. Ebenso interessieren uns Analysen politischer und rechtlicher Rahmenbedingungen (z. B. Sexualstrafrecht, erweitertes Adoptionsrecht) sowie gesellschaftlicher Faktoren, die Chancen und Herausforderungen für Familienangehörige in unterschiedlichen familialen Lebensformen beleuchten. Beiträge, die digitale Entwicklungen im familiären Alltag untersuchen, sind ebenfalls erwünscht. Wir begrüßen ausdrücklich innovative methodische Zugänge – etwa längsschnittliche quantitative Analysen, Mixed Methods, qualitative Biografieforschung oder policy-analytische Ansätze –, um den Wandel von Familienstrukturen und seine sozialpolitischen Implikationen umfassend zu beleuchten.

Für unser thematisches Sonderheft sind verschiedene Beiträge in Deutsch oder Englisch willkommen:

- Theoretische und methodische Artikel aus der Forschung zum Thema
- Empirische Untersuchungen aus zeitlicher Perspektive und/oder internationaler Perspektive
- Empirische Untersuchungen zu Sozialpolitiken hinsichtlich der Thematik

Einreichungsfristen und Richtlinien

15. Oktober 2026: Bitte reichen Sie eine Zusammenfassung von 500 Wörtern ein, einschließlich Hintergrund, Theorie, Methoden, (vorläufige) Ergebnisse und Schlussfolgerung (bitte anpassen, wenn Sie einen konzeptionellen oder methodischen Artikel schreiben), zusammen mit Ihrer Affiliation und Ihren Kontaktinformationen. Wir werden Sie bis Ende Oktober 2026 benachrichtigen, wenn Ihr Abstract akzeptiert wurde.

31. August 2027: Einreichungsfrist für die ausgewählten Beiträge (full papers) ist der 31. August 2027. Um Ihre Arbeit einzureichen, gehen Sie bitte auf sozialpolitik.ch und folgen Sie den Anweisungen («Publizieren») sorgfältig.

Alle Beiträge unterliegen dem Double-Blind Peer-Review-Verfahren von sozialpolitik.ch.

Ausgewählte Autor:innen werden eingeladen, ihre Arbeit im Frühjahrssemester 2027 (Februar – Mai 2027) an der Universität Freiburg (Schweiz) vorzustellen.

Frühling 2028: Veröffentlichung auf sozialpolitik.ch

sozialpolitik.ch ist eine wissenschaftliche Zeitschrift, die alle Felder der Sozialpolitik und des Sozialstaates behandelt. Sie ist peer-reviewed und DOAJ-indexiert.

References/Literatur

- Lewis, Jane (2007). Four: Families, individuals and the state. In: John Hills, Julian Le Grand and David Piachaud (Hrsg.). Making social policy work. Essays in honour of Howard Glennerster (59-84). Bristol: Policy Press. <https://doi.org/10.51952/9781847422781.ch004>
- Morgan, David H. J. (2011). Rethinking family practices. Basingstoke: Palgrave Macmillan. <https://doi.org/10.1057/9780230304680>
- Peuckert, Rüdiger (2013). Familienformen im sozialen Wandel. Wiesbaden: VS Verlag für Sozialwissenschaften. <https://doi.org/10.1007/978-3-663-14431-1>
- Peukert, Alexander, Mona Motakef, Jan Teschlade & Christine Wimbauer (2018). Soziale Elternschaft – ein konzeptuelles Stiefkind der Familiensoziologie. Neue Zeitschrift für Familienrecht 5(7): 322-326.
- Pfau-Effinger, Birgit (2005). Culture and welfare state policies: reflections on a complex interrelation. Journal of Social Policy 34(1), 3-20. <https://doi.org/10.1017/S0047279404008232>
- Vaskovics, Laszlo A. (2020). Soziale Elternschaft. Zeitschrift für Erziehungswissenschaft 23(2): 269-293. <https://doi.org/10.1007/s11618-020-00938-w>
- Welzel, Christian & Roland Inglehart (2007). Liberalism, postmaterialism, and the growth of freedom. The International Journal of Sociology 37(2): 81-108. <https://doi.org/10.1080/03906700500038579>